
  18  Aug  2024  /1446  شماره  6215 /  سال 28 / یکشنبه  28  مرداد  1403 / 13  صفر www.asrazadionline.ir

نسیمادبیدوبارهکارگردانیمیکند
نس�یم ادبی ک�ه در کن�ار بازیگری 
ب�ه کارگردان�ی هم علاقه مند اس�ت، 
ب�ه تازگی اجرای نمایش ت�ازه خود را 
با همراهی ندا ش�اهرخی آغ�از کرده 

است.
به گزارش ایسنا، این زوج هنری پیش تر نیز 
نمایش هایی را به صورت مشترک کارگردانی 
کرده بودند و اخیرا نیز اجرای نمایش »ش��بیه شبیهِ آنتیگون« را در تالار مولوی آغاز 
کرده اند.این نمایش همان گونه که از نامش برمی آید، با نگاهی به نمایشنامه مشهور و 
کلاسیک »آنتیگونه« نوشته سوفوکل روی صحنه می رود و ادبی و شاهرخی ترجمه 
نجف دریابندری را دس��تمایه اجرای نمایش خود قرار داده اند.متن این نمایش نوشته 
عنایت اله خادم بش��یری اس��ت و این اثر نمایشی، اجرایی معاصر با استفاده از الگوی 
تعزیه و نمایش های ایرانی از تراژدیِ مش��هور یونانی »آنتیگونه« روی صحنه می رود. 
آنان پیش از این همین نمایش را در یونان و فرانسه روی صحنه برده اند و از پنجشنبه، 
۲۵ مرداد نیز اجرای آن را در تالار مولوی آغاز کرده اند. در خلاصه داستان این نمایش 
آمده: »ما مردم معمولی شبیهِ شبیهِ آنتیگون هستیم.« ادبی و شاهرخی پیش از این 
نمایش »شب/ خارجی/یرما« را در تالار مولوی و »توراندخت« را در تماشاخانه سپند 
اجرا کرده بودند. آنان برای اجرای نمایش های خود، اغلب، نمایشنامه های زن محور را 
انتخاب می کنند.نمایش »شبیه شبیه آنتیگون« با تهیه کنندگی موسسه هنری فانوس 
اجرا می شود و گروه اجرایی آن به شرح زیر هستند:بازیگران )به ترتیب ورود به صحنه( 
مرتضی  یونس  زاده، آناهید  ادبی، صدف  محسنی، علیرضا  فرد، علی  سیبی، راد  پورجبار، 
وحید  الهویی، مهناز  افتاده  نیا، رایحه پاشا، سارا  بولوری، فرشته کرمی، صبا خراسانی، 
تارا سالمی، ملیحه میری، کیمیا  صبوری، حنا جعفری، مجری طرح: حامد  مهربانی، 
طرح اولیه:  یاسمن خواجه ای، طراح صحنه: رضا حیدری، مشاور صحنه: مهران  زاغری، 
طراح نور: رضا حیدری، طراح لباس:  ندا  شاهرخی، نعیمه شاهرخی، دستیار کارگردان، 
برنامه ریز: علیرضا  فرد، طراح حرکت: صدف  محسنی، آهنگساز، طراح صدا: عنایت  اله 
 خادم  بشیری، روابط عمومی: سارا  حدادی، طراح پوستر: مونا  مقدم، موشن گرافیست: 
سید علی مکرمی، انتشارات:  انتشارات آگه.این نمایش هر شب ساعت ۲۰ و به مدت 

۶۰ دقیقه در تالار اصلی مرکز تئاتر مولوی روی صحنه می رود.

نماینده مجلس در گفت وگو با ایسنا:

وزیرپیشنهادیفرهنگتفرقهدرحوزه
فرهنگوهنررابرنمیتابد

نماینده مجلس ش�ورای اس�لامی در مورد وزیر پیش�نهادی فرهنگ 
گفت: آقای صالحی تاکنون نشان داده نسبت به همه هنرمندان فارغ از 
نوع سلایق ش�ان نگاه پدرانه دارد و تفرقه و جداسازی ها در عرصه مهم 

فرهنگی اجتماعی را بر نمی تابد.
احمد مرادی در گفت وگو با ایسنا، در مورد سیدعباس صالحی به عنوان وزیر پیشنهادی 
فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: شخصیت عمیق فرهنگی و باورمندی سیدعباس صالحی 
به ارزش های والای ایرانی اسلامی موجب اطمینان بخشی نمایندگان در سپردن سکان 
وزارت ارشاد به دست ایشان است.وی ادامه داد: جامعه ایرانی در این شرایط حساس 
به میانجی هایی نیاز دارد که به یکپارچگی، انسجام و نزدیک کردن مردم و حاکمیت 
باور عمیق داش��ته و به فکر بازسازی س��رمایه های اجتماعی در همه حوزه ها به ویژه 
عرصه فرهنگ و هنر باشند.مرادی تصریح کرد: برای توسعه و بالندگی ایران و شادابی و 
نشاط اجتماعی بر اساس باورهای اسلامی باید وزیری در راس وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی قرار بگیرد که خودش اهل مدارا، تعامل و باورمند به ارج نهادن به هنرمندان، 
فرهیختگان و اهالی ادب و هنر باشد.این نماینده مجلس با اشاره به ضرورت نگاه پدارانه 
مسئولان نسبت به تمامی پدیدآورندگان آثار فرهنگی هنری و با بررسی عملکرد دوره 
گذشته وزیر پیشنهادی ارشاد و همچنین برنامه های ایشان یادآور شد: آقای صالحی 
تاکنون نشان داده نسبت به همه هنرمندان فارغ از نوع سلایق شان نگاه پدرانه دارد و 
تفرقه و جداسازی ها در عرصه مهم فرهنگی اجتماعی را بر نمی تابد.وی افزود: اینجانب 
در کنار حمایت از وزیری فرهنگ مدار، مطالبات فرهنگی کشور و بویژه هرمزگان عزیز 
را با جدیت دنبال خواهم کرد و در جریان جلس��ات چهره به چهره با ایش��ان، توجه 
عمیق تر به پاسداش��ت روز ملی خلیج فارس و تقویت محس��وس جشنواره فرهنگی 
هنری خلیج فارس که سالانه در بندرعباس برگزار می شود و همچنین تکمیل سریع تر 
پروژه ها و زیرساخت های فرهنگی استان به ویژه کتابخانه مرکزی بندرعباس و مجتمع 

های فرهنگی هنری خمیر، فین، ابوموسی و فارغان را مطالبه کرده ام.
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مدیر پرونده ثبت جهانی  »مس�جد ایرانی« از آغاز 
کار روی این پرون�ده خبر داد و با امیدواری زیاد که 
این پرونده تا پایان س�ال به س�رانجام برسد، گفت: 
پرونده مس�جد یا مس�اجد ایرانی یکی از مهم ترین 

پرونده های ایران در ۵۰ سال اخیر است.
عبدالرس��ول وطن دوست، که در ثبت جهانی پرونده های 
»هگمتان��ه« و »کاروانس��راهای ایرانی«، هی��أت ایران در 
کمیته های میراث جهانی یونسکو را نمایندگی می کرد، در 
گفت وگو با ایس��نا درباره جزئیات پرونده »مسجد ایرانی« 
توضی��ح داد: مطالع��ات اولیه روی این پرونده آغاز ش��ده 
است، ولی هنوز کار میدانی شروع نشده است که اتفاقا کار 
میدانی مهم و زمان برتر اس��ت و اعتبار مناسب و همکاری 
واحدهای استانی و دیگر دستگاه ها را می طلبد. این پرونده 
اگر مهم ترین نباش��د یکی از مهم تری��ن پرونده های ایران 
در ۵۰ س��ال گذشته است؛ »مس��اجد ایرانی« یا »مسجد 

ایرانی« خیلی موضوع مهمی است.
مدیر پرونده ثبت جهانی »مس��جد ایرانی« درباره تعداد 
مساجدی که برای این پرونده انتخاب شده اند، گفت: فعلا 
حدود ۳۴ مسجد در حدود ۱۲ استان را مطالعه می کنیم. 
این مس��اجد سیر تحول معماری مس��جد در ایران از آغاز 
دوره اس��لامی تا دوران معاص��ر را نمایندگی می کنند ولی 
ممک��ن اس��ت در فراین��د کار، که احتمالا یکی دو س��ال 
آین��ده زمان ببرد، تعدادی از این مس��اجد کم ش��ود و یا 

حتی تعدادی مسجد اضافه شود، در نتیجه در حال حاضر 
نمی توان تعداد قطعی مس��اجد در این پرونده را مشخص 
کرد. مهم آن اس��ت که این مساجد به موقع مستندنگاری 

و مطالعه میدانی شوند.
وطن دوس��ت درباره زم��ان مورد نیاز ب��رای تکمیل این 
پرون��ده و ارای��ه آن به یونس��کو ب��ا توجه ب��ه کار میدانی 
سنگینی که برای آن نیاز است، اظهار کرد: آرزوی من این 
بود که این پرونده تا پایان امسال به سرانجام برسد و سال 
آینده پرونده را به یونسکو بفرستیم.   امیدواریم به سرعت 
کاره��ای میدانی را آغاز کنیم و در مدت زمان باقی مانده، 
کار میدانی تمام ش��ود. البته که مسأله اصلی تامین اعتبار 
است؛ مستندنگاری، اسکن لیزر و تهیه عکس های هوایی و 

کارهای میدانی و تحقیقی به اعتبار نیاز دارد.
مدیر پرونده ثبت جهانی »مس��جد ایرانی« درباره اینکه 
آیا مساجدی که قبلا ثبت جهانی شده اند )از جمله مسجد 
جام��ع اصفهان( هم در ای��ن مجموعه ق��رار دارند، گفت: 
پرونده مس��جد یا مس��اجد ایرانی، یک پرون��ده زنجیره ای 
اس��ت که از تعدادی حلقه تشکیل شده و اگر یک حلقه را 
از این زنجیره خارج کنیم ناقص می ش��ود. اگر آن مس��جد 
یا مس��اجدی که ثبت جهان��ی ش��ده اند را از این زنجیره 
خ��ارج کنیم دیگر ای��ن زنجی��ره وجود نخواهد داش��ت. 
ضمن آنکه این پرونده قرار اس��ت س��یر تح��ول معماری 
 مس��جد در ایران از آغاز دوره اس��لامی تا دوران معاصر را 

نشان دهد.
ایران تا کنون موفق ش��ده اس��ت ۲۸ اث��ر تاریخی را در 
فهرست میراث جهانی یونس��کو ثبت کند، آخرین پرونده 
به هگمتانه مربوط می ش��د که شش��م مردادماه ۱۴۰۳ به 
این فهرست جهانی اضافه شد. پیش بینی می شود ایران در 
اجلاس بعد، پرونده »قلع��ه فلک الافلاک و دره خرم آباد« 
را برای ثبت جهانی پیشنهاد دهد، درحالی که پرونده های 
»مس��جد ایرانی«، »آسبادهای ایرانی«، »خانه های ایرانی« 

و »منظر فرهنگی ماسوله« را در دست تدوین دارد.  

»مساجدایرانی«
ثبتجهانیمیشوند

قائ�م مقام ش�بکه س�ه س�یما درب�اره انتقادها به 
برخی گزارش�گران المپیک بیان کرد: جوان گرایی و 
استفاده از استعدادهای جدید همواره در دستور کار 
ما در شبکه سه قرار دارد و محدودیتی در این زمینه 
وجود نداش�ت؛ اما بالاخره تعداد رشته ها قابل توجه 
ب�ود. بازتاب خوبی هم داش�ت و عنصر صمیمیت در 
تع�داد زیادی از گزارش ها ب�ود و بالاخره انتقادات و 

اشتباهاتی ممکن است وجود داشته باشد.
به گزارش ایس��نا، مهدی بلوکات � قائم مقام شبکه سه 
سیما � در حاشیه نشست خبری برنامه »حسینیه معلی« 
درباره س��از و کار انتخاب گزارش��گران و کارشناس��ان در 
رقابت های المپیک در جمع خبرنگاران توضیح داد: دوستان 
به صورت ش��بانه روزی برای پوشش رقابت ها تلاش کردند. 
دو تیم در تهران بودند. تیمی هم در فرانسه داشتیم و همه 
اینها فعایت شبانه روزی زیادی داشتند. رشته های مختلفی 
در المپی��ک بود و حتی رش��ته هایی که ما در آنها نماینده 
نداشتیم و در مجموع حجم زیادی کار محتوایی از قبل از 
شروع مسابقات در شبکه سه و شبکه ورزش صورت گرفت 
و تقریب��ا می توانیم ادعا کنیم چی��زی از قلم نینداخته ایم.
وی اضافه کرد: دوس��تان در تحریریه ها و سردبیری برنامه 
تلاش مضاعفی داش��تند تا بتوانند اطلاع��ات خوبی را در 
ح��وزه ورزش منتقل کنند. تعداد قابل توجهی گزارش��گر 
لازم داش��تیم و بازخوردهای خوبی هم داش��تیم. طبیعتاً 
وقت��ی چند هزار س��اعت برنامه زنده پخ��ش کنید ممکن 
اس��ت انتقاداتی هم وارد ش��ود که چه از مجاری پیامکی و 
چه از سوی رسانه ها و چه نظرسنجی ها رصد می کنیم که 
اگر مشکلی باش��د مرتفع می کنیم.بلوکات درباره نقدها به 
برخی گزارش��گران بیان کرد: مساله جوان گرایی و استفاده 
از اس��تعدادهای جدید همواره در دس��تور کار ما در شبکه 
س��ه قرار دارد و محدودیتی در این زمینه وجود نداشت اما 
بالاخره تعداد رش��ته ها قابل توجه ب��ود. بازتاب خوبی هم 
داشت و عنصر صمیمیت در تعداد زیادی از گزارش ها بود.

قائم مقام ش��بکه سه س��یما درباره واکنش ها به گزارشگر 
تکواندو در بازی های المپیک نیز بیان کرد: استنباط ما این 
است که گزارش آقای مهربانی بازتاب خوبی داشته و به طور 
کلی عنصر صمیمیت عنصری است که در تعداد زیادی از 
گزارش��گران ما در این دوره بیشتر به نمایش گذاشته شد 
اما بالاخره انتقادات و اشتباهاتی ممکن است وجود داشته 
باش��د.  وی درباره ی انتقاد به برخی کارشناسان که گاهی 
بی اطلاع از رقابت ، جریان مس��ابقه را گ��زارش می کردند، 
گفت: روی مصادیق صحبت نکنیم ولی در مجموع رس��انه 
ملی همه بازخوردهایی که داش��ته مثبت بوده اس��ت. اگر 
بخواهیم تعداد کارشناس��ان را بگوییم بس��یار زیاد بود. در 
این حجم برنامه س��ازی در ش��بکه ورزش و شبکه سه که 
گاهی برنامه ها هم از ریل عادی پخش خارج می شد، کسی 
نم��ی تواند ادعا کند کار بدون اش��کال بوده اس��ت اما در 
مجموع برآیند مثبت بوده است. رئیس مرکز تحقیقات هم 
اعلام کرد که عدد رضایت فراتر از انتظار بوده است.بلوکات 
درباره  پخ��ش بازی های المپیک و اینکه برخی از رقابت ها 
به دلیل نبود تصویر از مبدا پخش نشد، توضیح داد: ممکن 
اس��ت برخی بازی ها به دلیل مش��کلات فنی پخش نشده 
باشد ولی کارهایی که در حقیقت مربوط به پوشش قانونی 
مسابقات المپیک بود توسط صداوسیما انجام شد. دوستان 
مرکز تحقیقات هم نظرسنجی هایی انجام دادند و رضایت 

و بازخورد بسیار خوبی داشتیم و مشکلی نداشتیم.

توضیحاتقائممقامشبکهسهدربارهانتقادبهگزارشگرانالمپیکو
کاهشبرنامههایسرگرمی

مستند »ش�وهر ایران خانم« به کارگردانی مرجان 
 EBS خسروی بالدی، به جشنواره بین المللی مستند

در کره جنوبی راه یافت.

به گزارش ایسنا، فیلم مستند کوتاه »شوهر ایران خانم« 
به کارگردانی مرجان خس��روی بالدی که به صورت مستقل 
توس��ط ش��رکت هفت چش��مه به مدیریت میلاد خسروی 

بالدی تهیه و س��اخته شده اس��ت؛ در ادامه حضور جهانی 
خود به بیس��ت و یکمین دوره جشنواره بین المللی مستند 

»«EBS در کشور کره جنوبی راه یافت.
 جش��نواره بین الملل��ی »EBS« با ه��دف تبلیغ بهترین 
مستندهای جهان به دنبال ایجاد فرصتی برای مستندسازان 
برای برقراری ارتباط با مخاطبان خود و همچنین تش��ویق 
مستندس��ازان جوان در سراس��ر جهان به تولید فیلم های 

جدید است.
بیس��ت و یکمین دوره این رویداد سینمایی از ۱۹ تا ۲۵ 
آگوس��ت ۲۰۲۴ )۲۹ مرداد تا ۴ ش��هریور ۲۰۲۴( در کره 

جنوبی برگزار خواهد شد.
»ش��وهر ایران خانم« با الهام و اس��تعاره از رمان »شوهر 
آهو خانم« علی محمد افغانی س��اخته شده و راوی زندگی 
خانواده ای از عش��ایر بختیاری اس��ت. این اث��ر پیش از این 

موفق به کسب دو جایزه اصلی بهترین فیلم کوتاه بین الملل 
و بهترین فیلم داوران دانش��جو از س��ی و هش��تمین دوره 
جشنواره فرایبورگ سوییس و جایزه بهترین مستند کوتاه 
از سی امین جش��نواره بین المللی فیلم مستند هات داکس 
ش��ده و در س��ی و یکمین جش��نواره کمرا ایمیج، منتخب 

بخش بهترین فیلم برداری شده است.
 عوام��ل مس��تند کوتاه »ش��وهر ایران خان��م« عبارتند 
از:کارگردان و پژوهشگر: مرجان خسروی بالدی، تهیه کننده 
و پخش بین الملل: میلاد خس��روی بالدی، ش��رکت هفت 
چش��مه، مدیر فیلم برداری: مه��دی آزادی، تدوین: لقمان 
س��خنور، دس��تیار تدوین: س��مانه میقانی، صداگذار: آرش 
قاس��می، موس��یقی: مهدی خس��روی، اصلاح رنگ و نور: 
حمیدرضا فطوره چیان، برنا جمشیدی، طراح پوستر: لقمان 

سخنور و مشاور رسانه ای: علی کشاورز.

دعوتاز»شوهرایرانخانم«
بهکرهجنوبی

تازه ترین نشس�ت »شبی با موس�یقی« عصر روز جمعه ۲۶ مرداد با 
حضور مجتبی عسگری )خواننده موس�یقی ایرانی( با صحبت درباره 
ش�رایط و نحوه همکاری با آهنگس�ازان در تولی�د آلبوم و پروژه های 

موسیقایی برگزار شد.
به گزارش ایس��نا، مجتبی عسگری در این نشست سیر آموزش آوازش را از 
اصفهان تا تهران مرور کرد و گفت: در اصفهان نزد اس��تاد سیدرضا طباطبایی 
و چند استاد دیگر آواز را فراگرفتم اما سایه مکتب اصفهان آنقدر سنگین بود 
که در آنجا امکان آواز خوانی به دیگر ش��یوه ها وجود نداش��ت. به تهران آمدم 
و از محضر اساتیدی مانند حس��ین عمومی، حمیدرضا نوربخش دانسته هایم 
را تکمیل کردم و خوش��بختانه توانس��تم در کارگاه آواز استاد شجریان نیز از 

محضر ایشان بهره ببرم.
این خواننده موس��یقی ایرانی درب��اره بهره گیری اش از س��بک ها و مکاتب 
مختلف در آواز گفت: سعی کرده ام به شیوه های مختلف آواز بخوانم اما اینکه 
یک خوانده به شیوه شخصی اش برسد کار بسیار دشواری است که لازمه کار 
و ممارس��ت زیاد اس��ت. من س��عی کرده ام در آوازم از مکتب اصفهان رنگ و 

بویی داشته باشم.
او درب��اره تجرب��ه همکاری با آهنگس��ازان مختلف در س��ال های فعالیتش 
گفت: یک خواننده در سال های اولیه کارش دوست دارد مدام کار کند و آثار 
مختلفی ارائه کند. خوش��حالم که وقتی بسیاری از کارهای اولیه خود را مرور 
می کنم هم از آن کارها راضی هستم و با هنرمندان خوبی همکاری کرده ام اما 
در این سال های اخیر علاقه دارم با آهنگسازانی همکاری کنم که دارای تفکر 
پش��ت آثارشان باش��ند که در آثار اخیرم و آثاری که در دست تهیه و انتشار 

است این موضوع را می توان دید.

این هنرمند همچنین درباره برخوردش با ش��عر در آثارش گفت: در ابتدای 
آموزش��م اولین تذکر را درباره ش��عر از استاد طباطبایی گرفتم که سر کلاس 
برای اولین بار ایشان آواز من را قطع کردند و از اینکه شعر نامناسبی را انتخاب 
کرده بودم به من تذکر جدی دادند. آن روزها برای من آواز اهمیت بیش��تری 
داش��ت اما ایش��ان به من آموختند که باید به شعر توجه ویژه ای داشته باشم. 
همیش��ه س��عی کرده ام از راهنمایی بزرگان برای انتخاب شعر بهره ببرم و در 

کنار حافظ با اشعار سعدی، عطار و جامی ارتباط خوبی برقرار می کنم.
هنر انسان ها را نزدیک می کند

محمد موقتیان )مولوی پژوه و استاد ادبیات( در بخش دیگری از این نشست 

به تفس��یر بیتی از حافظ پرداخت و گفت: در بیت »عاشق و رند و نظر بازم و 
می گویم فاش/ تا بدانی به که به چندین هنر آراسته ام«، رند پیر خردمند است 
و عشق خردمندانه انسان را به جایگاهی می رساند که که شایسته انسان باشد. 
هنر اس��ت که می تواند تمدن انسان ها و انس��ان ها را به هم نزدیک کند. هنر 
اس��ت که می تواند شایس��تگی ها را در مراتب خلقت به گوش یکدیگر برسان. 

هنر می تواند مولد زیبایی ها و مظهر پیوندها باشد.
نظراتی دوستانه درباره عسگری

همچنین احسان ذبیحی فر )آهنگساز و نوازنده کمانچه( که سابقه همکاری 
با مجتبی عس��گری را دارد در این نشس��ت گفت: مجتبی عس��گری خواننده 
بسیار توانمند، باهوش و خوش تکنیک است. وقتی به عنوان یک آهنگساز با 
چنی��ن خواننده ای همکاری می کنید اص��لا دغدغه و نگرانی ندارید؛ زیرا صدا 
کاملا تحت کنترل اس��ت و سواد و دانش او بسیار بالا است. در همکاری هایی 
که با او داش��تم از همه بیش��تر تعاملش با آهنگساز برایم قابل توجه بود. این 
تعامل در موسیقی خیلی با ارزش است و خوشبختانه تجربه های خوبی با این 
هنرمند داش��تم. حضور او در همه کارها یک وزنه س��نگین است که از جنس 

خودنمایی نیست بلکه از جنس تجربه و پختگی است.
امیر شریفی )آهنگساز و نوازنده تار( نیز در سخنانی گفت: بعد از چند تجربه 
خوب که با مهدی امامی خواننده موس��یقی ایرانی داش��تم، دوست داشتم با 
خواننده دیگری همکاری کنم. وقتی از دوس��تانم در مورد ویژگی های مجتبی 
عسگری پرسیدم آنها بی درنگ گفتند بسیار انسان حرفه ای است. هر چه از او 
با دقت و وس��واس بخواهیم، کم نمی گذارد. تجربه های خوبی با ایشان داشتم 
و پ��ا به پای ما و گروه همکاری می کرد خوش��حالم این همکاری ها همچنان 

ادامه دارد.

آیا خوانندگان می توانند به سبک شخصی خود در آواز برسند؟
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